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مدیر سرمایه گذاری 
کارن کراد خبر داد:

تأمینسرمایه
۱۵کسبوکار
شرکتکنندهدر
اینوتکس۲۰۲۳

سکوی تأمین مالی »کارن کراد« که از سال 
۱۳۹۷ همــگام بــا نمایشــگاه اینوتکس در 
رویداد کافه ســرمایه حضور داشته، سال 
گذشــته در راســتای رفع نیاز شرکت ها به 
سرمایه در گردش، دو شرکت دانش بنیان 
را توســط ۳۱۶ ســرمایه گذار حقیقــی و 
حقوقی با ۴.۵ میلیارد تومان تأمین سرمایه 
کرد. کارن کراد با این پیشــینه امســال هم 
در اینوتکس ۲۰۲۳ برای شــرکت کنندگان 
تأمین مالی نمایشــگاه اعلام آمادگی کرد 
و بــه گفتــه »امیررضــا صادقــی«، مدیــر 
سرمایه گذاری کارن کراد، ۱۵ شرکت کننده 

را تأمین مالی کرده است.
درخواســت های  می گویــد:  صادقــی 
زیادی برای تأمین ســرمایه وجود داشــت 
امــا واقعیــت ایــن اســت کــه بســیاری از 
استارتاپ ها و مجموعه ها هنوز از ماهیت 
ابــزار تأمین مالی آگاه نیســتند. بســیاری 
از متقاضیــان ثبت نامی نیازمند وی ســی 

 بودند نه ابزار تأمین مالی جمعی.
او ادامــه داد: »کارن کــراد یکــی از ســه 
شــرکت  اولی اســت که مجوز تأمین مالی 
جمعی را از ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
دریافــت کرده اســت؛ این شــرکت تاکنون 
از ۳۰۰ درخواســت ۲۸ درخواســت  را بــه 
نتیجــه رســانده و بیــش از ۱۲۸ میلیــارد 
تومان ســرمایه در اختیار ســرمایه پذیران 
قرار داده اســت.« صادقی تصریح کرد که 
تفاوت درخواست ها و تعداد کمپین های 
منتشرشــده بر پلتفرم کارن کراد نشان گر 
تعهــد مجموعه بــه حفاظــت از ســرمایه  

مردم است.
به گفته صادقی، کارن کراد خود را موظف 
بــه حفــظ ســرمایه مــردم می دانــد و بــه 
همیــن دلیــل  از ۳۰۰ درخواســت تاکنــون 
۱۰ درصد از شــرکت ها را پذیرفته و شرایط 
ســختگیرانه ای برای پذیرش تدوین کرده؛ 
شــرکت حقوقــی بــودن، ســابقه تولیــد 
محصــولات موفــق و تضمیــن ســوددهی 

نمونه ای از این شرایط است.
بر اســاس گفته های مدیر ســرمایه گذاری 
کارن کراد، در کنار امانت بودن سرمایه های 
مردم نزد شرکت، اصلی ترین چالش تأمین 
مالــی در اقتصــاد نــوآوری، تــورم صعودی 

کشور است.

NEWSخبر

در پنلی با حضور مجتبی کیانی، رضا زرنوخی و رضا غیابی در استیج اینوتکس بررسی شد

فرصت های اندک اما 
امیدوارکننده آینده

به تازگــی معــاون علمــی و فنــاوری ریاســت جمهــوری در 
خصوص اینترنت با دسترســی خــاص اعلام کــرد که این 
نهاد یکی از پیشنهادکنندگان اصلی موضوع اینترنت با 
دسترسی ویژه برای کسب وکارها بوده  و تأکید کرد که نباید 
اسم این اینترنت را »اینترنت طبقاتی« گذاشت. همچنین 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی گفته بود که قصــد دارند در 
مراکز خــاص مانند پارک فنــاوری پردیس یــا منطقه پیام، 
اینترنت حرفه ای در اختیار تیم های خواهان دسترسی با 
سرعت بالا بگذارند. حالا وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در حاشیه نمایشگاه اینوتکس ۲۰۲۳ در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد که بــه دنبال این طرح هســتند تا در مــکان ویژه 

اینترنت با سرعت بالا و زیرساخت قوی را فراهم کنند. 
زارع پور در پاســخ به این سوال که ســطح دسترسی به این 
نــوع اینترنت ویــژه را چه کســی تعیین می کند اعــلام کرد 
که او در این زمینه نقشــی ندارد و ســطح دسترسی را باید 
کمیته تعیین مصادیق محتوای مجرمانه یا همان کمیته 

فیلترینگ مشخص کند.

او همچنین در پاسخ به این سوال که وعده او از بهمن  ماه 
برای رفع فیلتــر از برخی پلتفرم های فیلتر شــده همچنان 
عملی نشــده اســت، گفــت کــه در ایــن زمینه نیــز کمیته 

فیلترینگ تصمیم گیر است. 
زارع پور در این مورد توضیــح داد: »کمیته فیلترینگ باید 
در این زمینه تصمیم گیری کند؛ ما فقط یک عضو کمیته 
هســتیم. با پیگیری ما همین اســفند ماه، نزدیک به ۳۰۰ 
سایت و بازی رفع فیلتر شــدند، ولی در مورد پلتفرم هایی 
که مورد انتظار شماست، این یک تصمیم جمعی است.«
او ادامه داد: » ما در حال دنبال حل این موضوع هستیم. 
در حکم دبیر شــورای عالی مجــازی، بندی وجــود دارد که 
باید در مصادیق و سیاست های فیلترینگ بازنگری شود؛ 
اجرای این بند در دســتور مرکز ملی اســت که در تعامل با 
کمیته  فیلترینگ در این زمینه تصمیم  می گیرند. در حوزه 
شــبکه اجتماعی و پیام رســان ها همچنان کــه بارها اعلام 
شــده از فعالیت هر پلتفــرم خارجی و ســکوی خارجی در 
جمهوری اسلامی اســتقبال می کنیم، مشــروط بر اینکه 

وزیر ارتباطات در 
حاشیه اینوتکس 

تصمیمگیرنده
کمیتهفیلترینگ

است
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یکــی از پنل هــای اینوتکــس روز پنجشــنبه هفته گذشــته 
برگزار شد روی موضوعی تمرکز داشت که در فضای کم امید 
این روزها برای بسیاری مهم شده است. که در اکوسیستم 
نوآوری کشور با همه چالش ها و مشــکلاتش کدام حوزه ها 
هستند که هنوز می توان در آن ها کسب وکار راه اندازی کرد و 

به رشد و رونق آن امید بیشتری داشت.
ایــن پنــل کــه بــا عنــوان »امــروز بــرای شــروع چــه 
کسب وکارهایی مناسب است؟« و با حضور رضا زرنوخی، 
مدیرعامــل صنــدوق مالــی توســعه تکنولــوژی، مجتبــی 
کیانی معاون سرمایه گذاری هلدینگ مکس، رضا غیابی 
مدیرعامــل موسســه فرصت آفرینــان و بــا مدیریــت رضا 
جمیلی سردبیر رسانه های چاپی گروه راه کار برگزار شد به 
بحث و بررسی حوزه هایی از اقتصاد نوآوری که این روزها 
صاحبان ایده و ســرمایه می توانند بیشــتر به آن ها توجه 

کنند پرداخت. 
در ابتــدای ایــن پنــل مهــدی 
ویدئویــی ضبــط   در  علیپــور 
شده به بررســی روندهای آینده 
اکوسیســتم های دیجیتــال در 
دنیــا ازجملــه کســب وکارهایی 
کــه در حاشــیه اکوسیســتم 
هــوش مصنوعــی می تواننــد 
شــکل بگیرند پرداخت و تاکید 
کــرد در روزگاری کــه صحبــت 
از اتوماســیون بســیاری از امــور 

توســط هــوش مصنوعــی اســت کســب وکارها و ایده هــای 
انسان محور احتمالا رونق بیشتری پیدا خواهند کرد.

سپس رضا جمیلی در مقدمه ای با اشاره به شرایط اینترنت و 
برخی زیرساخت های دیجتال کشور این پرسش را مطرح کرد 
که آیا مهم تر شروع کسب وکار در این روزها آیا بهتر نیست 
که داشته های فعلی خود در اقتصاد نوآوری از جمله منابع 
انســانی را حفظ کرده و اجــازه دهیم به شــرایط باثبات تری 
برســیم و بعد دربــاره فضاهای جدیــد و فرصت هــای آینده 
صحبت کنیم یا اینکه حتی در این شــرایط هــم می توان به 

ورود به حوزه های جدید کسب وکاری فکر کرد؟
در ایــن پنــل معــاون ســرمایه گذاری هلدینگ مکــس اما با 
اشاره به سرمایه گذاری های این هلدینگ در ماه های گذشته 
تاکید کرد هنوز حوزه هایی چون بیمه و ســلامت و فین تک 
فرصت زیادی برای رشد و توســعه دارند و همین امر باعث 
خواهد شــد تــا عــده زیــادی بــرای راه انــدازی کســب وکار در 
این حوزه دســت به کار شــوند. او با اشــاره به اینکــه اعتقاد 

دارد علیرغــم فضای کلــی فعلــی اکوسیســتم در آینده جو 
مثبت تری از ایده ها و کســب وکارهای نوآور شکل خواهند 
گرفت گفت: »اکوسیســتم فعلی دیجیتال و آنلاین کشور 
تنها بخش کوچکــی از فرصت های گذشــته را محقق کرده 
و هنوز حوزه ها و بخش های زیــادی از اقتصاد ایران ظرفیت 
تحول دیجیتال را در خود دارد. حوزه هایی چون بیمه و خودرو 
و هوش مصنوعی مرتبط با آن ها نمونه ای از کارهایی است که 
می تواند روی آن تمرکز کرد و اکوسیســتم های کسب وکاری 

جدیدی بر پایه آن ساخت.«
رضا زرنوخی هم در این پنل با اشاره به مشکلات زیرساختی 
و بحث مهاجرت منابع انسانی گفت: »درست است که باید 
رفع این چالش هــای را در اولویت بگذاریم اما نباید فراموش 
کنیم که به کســانی کــه می خواهنــد وارد فضــای کارآفرینی 
شــوند پیام درســتی بدهیم. این روزها باید بــه آن ها بگوییم 
که راه اندازی یک اســنپ یا دیجی کالای دیگر ارزشــی ایجاد 
نمــی کنــد. این هــا بخش هایــی 
از اکوسیســتم دیجیتال کشــور 
هســتند که اشباع شــده و دیگر 
بــرای ســرمایه گذاران جذابیتــی 
هنــوز هســتند  امــا  ندارنــد. 
حوزه هایی که مرتبط با صنعت 
و اقتصــاد ســنتی کشــورند و 
هیچ گونه نوآوری وارد آن ها نشده 
است.« او با اشاره به حوزه هایی 
چــون معــدن و کشــاورزی کــه 
اقتصاد بسیار بزرگی دارند تاکید کرد که صاحبان ایده و افراد 
نوآور و سرمایه گذاران خطرپذیر باید در دوره دوم اکوسیستم 
آنلاین و نوآوری کشــور به این حــوزه توجه کننــد. زرنوخی با 
اشــاره به اینکه نهادهای خصوصــی و صندوق های مالی ای 
در کشور داریم که سرمایه های بسیار زیادی در اختیار دارند 
تاکید کرد که باید زنجیره ارزش آن ها را رصد و روی این زنجیره 
برای اکوسیستم نوآوری کشور فرصت  بیافرینیم. بر همین 
اساس زرنوخی حوزه ای چون سلامت را یکی از مستعدترین 
حوزه های برای راه اندازی کســب وکارهای نوآور در ســال های 

پیش رو دانست.
غیابی هم در ادامه این پنل با اشاره به ارتباطاتی که با برخی 
شرکت های ســرمایه گذاری دارد تاکید کرد برای آن ها توجه 
به بازارهایی که در این سال ها کمتر موردتوجه بوده اند هنوز 
جذاب است. به گفته او اما در این مسیر موردتوجه قراردادن 
تغییراتی که در دنیا در حوزه هوش مصنوعی و مهارت های 
جدید در حال رخ دادن است اهمیت زیادی پیدا کرده است.

امیر ناظمی در رویداد ایستگاه آینده اینوتکس گفت
در دنیای آینده نقش پلتفرم ها از دولت ها پررنگ تر است

شانسیبرایتوسعههوشمصنوعینداریم

REPORTگزارش

 معــاون ســابق وزیــر ارتباطــات دولــت دوازدهم و 
پژوهشگر در حاشیه اینوتکس ۲۰۲۳ با اشاره به 
نظام هــای مختلفی کــه در حال حاضــر در جهان 
برای توسعه هوش مصنوعی در نظر گرفته شده، 
اعلام می کند که ایران بــه هیچ کدام از این نظام ها 
تن نداده و ترجیح می دهد از هر دیدگاهی، آنچه 
را خــودش دوســت دارد انتخــاب کنــد. بــه بــاور 
امیر ناظمی با چنین نگاهی ایران هیچ شانســی 
برای توســعه در این حوزه هــا نــدارد.  امیر ناظمی 
ادامــه می دهــد: »حــدود دو مــاه پیش، هــزار نفر 
از متخصصان فنــاوری که در بیــن آنان نــام افراد 
شناخته شده ای به چشم می خورد، بیانه ای امضا 
کردند که در آن خواسته بودند، شرکت های حوزه 
هوش مصنوعی فعالیت شان را متوقف کنند، زیرا 
مشخص نیست با آن قرار است چه اتفاقی برای 
بشــر بیفتد. این استاد دانشــگاه ادامه می دهد: 
»اصلی ترین مسئله ای که سبب ترس های دسته 
جمعی بشــر از تکنولوژی می شــود، عدم توازن و 
تطابق میان نظام حکمرانی و توسعه فناوری است. 
این موضوع فقط به فضای جهانی مربوط نیست؛ 
در یک شرکت هم اگر نظام حکمرانی با وضعیت 
تکنولوژی تطابق نداشته باشد، آن مجموعه حتما 

دچار فروپاشی می شود.

 تئوری هــای مطــرح شــده درباره 
حکمرانی فضای آی تی

معاون اســبق وزیر ارتباطات می گوید: »در زمینه 
حکمرانی حوزه آی تی که هوش مصنوعی جزوی 
از آن اســت، دو تئوری وجــود دارد؛ در تئــوری اول 
که بــه »چندجانبه گرایی« معروف اســت، فرض 
بر این اســت که هر کشــوری می توانــد و حق دارد 
سیاست گذاری حوزه آی تی درون مرزهای خود را 
انجام دهد. طرفداران این دیدگاه که به طور خاص 
چین و روســیه هســتند، می خواهند کــه اختیار 
سیاست گذاری این حوزه به دولت ها داده شود.«

او بــا اعلام اینکــه ایــن دیــدگاه دو مســئله اصلی 
دارد توضیــح داد: »اول ایــن کــه در ایــن حالــت 
بایــد نهادهــای بیــن المللی ماننــد ســازمان ملل 

هم پذیرفته شــوند و حــد مداخله آن ها 
افزایش یابد، چون نمی شود که هر کدام 
از این کشــورها تصمیمی بگیرند که در 

تعارض با دیگری باشــد. دومین مشکل 
این دیدگاه این است که ذی نفعان مختلف 

را نادیده می گیرد.«
او ادامه می دهــد: »در تئــوری دوم کــه »چند ذی 
نفع« خوانده می شود و بیشتر کشورهای آمریکا 
و انگلیس آن را جلو می برند، فرض بر این است که 
اگر قرار است در این فضا حکمرانی انجام بگیرد، 
باید حق تصمیم گیری به بازیگــران مختلف این 
حــوزه از جملــه شــرکت ها و NGOها داده شــود. 
درباره این تئوری می توان گفــت با توجه به اینکه 
در حال حاضر شاهد نابرابری در جهان هستیم 

و کشوری مانند آمریکا به طور طبیعی بزرگ ترین 
بیزینس ها و ان جی او ها را دارد، این نظامی که ما 
در ابتدا چند ذی نفعی تصورش می کنیم در عمل 

می تواند منجر به قدرت یافتن یک سو شود.«
ناظمی اضافه می کند: »در مقابل این دو دیدگاه 
البته یک دیدگاه میانه نیز وجود دارد که کشورهای 
اروپایی طرفدار آن هستند و می گوید: ما می پذیرم 
که کشــورها حق تصمیم گیــری در حــوزه فناوری 
آی تی را دارند اما باید نهادهای بین المللی مانند 
ســازمان ملل وجود داشته باشــد و در آن به جای 
اینکــه فقــط کشــورها حضــور داشــته باشــند، 
کرســی هایی هم بــه بازیگرانی مانند شــرکت ها و 
… بدهیم تا آن ها هم بتوانند حرف شان را بزنند.« 
او خاطرنشان می کند: »درباره حکمرانی در حوزه 
آی تی دیدگاه های جدیدی هم مطرح شده است. 
برای مثــال در کتــاب »هوش مصنوعی« نوشــته 
»کسینجر« گفته می شود، در دنیای امروز میزان 
تاثیرگــذاری پلتفرم هــا بر زیســت بشــر، بیش از 

دولت ها است.«

تاثیر پلتفرم ها در آینده
این پژوهشــگر حــوزه فنــاوری می گوید: 
»برای دنیا در ده سال دیگر، نگاه هایی که مبتنی 
بــر گذشــته اســت و همچنــان دوســت دارد برای 
حکمرانی هــوش مصنوعی واحد کشــور، دولت، 
ســازمان ملل و … را مبنا قرار دهــد، معنا نخواهد 
داشــت. در آینده پلتفرم های مختلفــی به وجود 
می آینــد کــه تــک تــک شــهروندان همانطــور که 
تابعیــت یــک کشــور را دارنــد، انتخــاب خواهند 

کرد که تابعیت کــدام پلتفرم 
را داشــته باشــند. ایــن 

براســاس  انتخــاب 
اصول، باور، ارزش ها 
و نگاهــی اســت که 
یک پلتفــرم به دنیا 

خواهد داشت.«

به قواعــد خودشــان پای بنــد و نســبت بــه اتفاق هایی که 
در پلتفرم می افتد پاسخگو باشــند؛ اگر این این شرایط را 
بپذیرند، دستشان را به گرمی می فشاریم و آماده همکاری 

هستیم.«
او تاکید کرد که این پلتفرم ها باید در داخل کشور دفتر بزنند 
و افزود که اگر نتوانیم پیگیر حقوق مردم خود در این فضا 
باشیم، طبیعی است که مانند هر کشــوری که برای مردم 
خود ارزش قائل اســت، به این پلتفرم ها اجازه فعالیت در 

کشــور را ندهیم. زارع پــور همچنین در مــورد موضوع رفع 
فیلتر نشــدن از گوگل پلــی و آســیبی که به صنعــت بازی 
سازی زده است نیز گفت: »دراین زمینه هم تصمیم گیری 
بــا کمیته فیلترینگ اســت. دوســتان بــه بحث و بررســی 
نیاز دارند، امیدواریم در این مورد همراهی کنند تا بتوانیم 
گوگل پلی را رفع فیلتر کنیم، چون بالاخره نیاز مردم است و 
فقط این بازی سازان نیستند که در این زمینه به گوگل پلی 

احتیاج داشته باشند. «

 زرنوخی: این روزها 
راه اندازى یک اسنپ 
یا دیجی کالاى دیگر 
ارزشی ایجاد نمی کند

که بــه »چندجانبه گرایی« معروف اســت، فرض 
بر این اســت که هر کشــوری می توانــد و حق دارد 
سیاست گذاری حوزه آی تی درون مرزهای خود را 
انجام دهد. طرفداران این دیدگاه که به طور خاص 
چین و روســیه هســتند، می خواهند کــه اختیار 
سیاست گذاری این حوزه به دولت ها داده شود.«

او بــا اعلام اینکــه ایــن دیــدگاه دو مســئله اصلی 
دارد توضیــح داد: »اول ایــن کــه در ایــن حالــت 
بایــد نهادهــای بیــن المللی ماننــد ســازمان ملل 

هم پذیرفته شــوند و حــد مداخله آن ها 
افزایش یابد، چون نمی شود که هر کدام 
از این کشــورها تصمیمی بگیرند که در 

تعارض با دیگری باشــد. دومین مشکل 
این دیدگاه این است که ذی نفعان مختلف 

او ادامه می دهــد: »در تئــوری دوم کــه »چند ذی 
نفع« خوانده می شود و بیشتر کشورهای آمریکا 
و انگلیس آن را جلو می برند، فرض بر این است که 
اگر قرار است در این فضا حکمرانی انجام بگیرد، 
باید حق تصمیم گیری به بازیگــران مختلف این 
ها داده شــود. 
درباره این تئوری می توان گفــت با توجه به اینکه 
در حال حاضر شاهد نابرابری در جهان هستیم 

کرد که تابعیت کــدام پلتفرم 
را داشــته باشــند. ایــن 

براســاس  انتخــاب 
اصول، باور، ارزش ها 
و نگاهــی اســت که 
یک پلتفــرم به دنیا 

خواهد داشت.«


